
      Wyjaśnienia w pierwszej kolejności wymaga, że – w przypadkach koniecznych –
może dojść do ubezwłasnowolnienia całkowitego albo częściowego. 
     Osoba, która ukończyła 13 lat, może być ubezwłasnowolniona całkowicie, jeżeli
wskutek: 

choroby psychicznej, 
niedorozwoju umysłowego, 
albo - innego rodzaju zaburzeń psychicznych, w szczególności pijaństwa lub
narkomanii, 

  nie jest w stanie kierować swym postępowaniem.
       Zaznaczyć trzeba, że dla ubezwłasnowolnionego całkowicie ustanawia się opiekę,
chyba że pozostaje on jeszcze pod władzą rodzicielską.
  Podkreślić należy, co ugruntowało się w orzecznictwie sądowym-
ubezwłasnowolnienie całkowite może nastąpić tylko wtedy, gdy jest podyktowane
dobrem osoby chorej, co wymaga ustalenia i oceny, w jaki sposób
ubezwłasnowolnienie ma służyć tej osobie i zapewnić lepszą ochronę jej interesów
(vide- postanowienie Sądu Najwyższego z dn. 5/10/2022 r., sygn.. akt II CSKP 1846/22,
Lex nr 3459979). 
      Tymczasem-     osoba     pełnoletnia  może  być   ubezwłasnowolniona     częściowo
z powodu:

choroby psychicznej, 
niedorozwoju umysłowego,
albo innego rodzaju zaburzeń psychicznych, w szczególności pijaństwa lub
narkomanii,

 jeżeli stan tej osoby nie uzasadnia ubezwłasnowolnienia całkowitego, lecz potrzebna
jest pomoc do prowadzenia jej spraw.
     

Co wiąże się z ubezwłasnowolnieniem. 
Kto może złożyć wniosek.

Zadanie jest finansowane ze środków budżetu państwa w ramach dotacji celowej
przekazanej Miastu Piotrków Trybunalski.



 
     Dla osoby ubezwłasnowolnionej częściowo – inaczej niż dla ubezwłasnowolnionego
całkowicie - ustanawia się kuratelę.
 
     Sąd Najwyższy wyjaśnił, że stosowanie przepisów o ubezwłasnowolnieniu wymaga
jak najpełniejszego uwzględnienia woli osoby zainteresowanej, bowiem
pierwszorzędne znaczenie ma w tym przypadku zapewnienie jej dobra i ochrony. To
każdorazowo powinno uwzględniać stopień rozeznania tej osoby, przede wszystkim
na podstawie ustalenia stopnia jej niepełnosprawności intelektualnej (o ile taka
występuje) i jej skutków. Przy uwzględnieniu powyższych okoliczności konieczne jest
respektowanie każdorazowo konstytucyjnej wartości pierwotnej, tj. godności
człowieka (art. 30 Konstytucji RP), z której wynika nakaz tworzenia i stosowania prawa
przez wszystkie organy władzy publicznej w zakresie ich kompetencji w taki sposób,
by  uwzględniać gwarancje stworzenia warunków właściwego funkcjonowania osoby
w społeczeństwie oraz stworzenia jej możliwości samorealizacji, tj. wolnego rozwoju
własnej osobowości (vide- postanowienie Sądu Najwyższego z dn. 25/06/2022 r., sygn.
akt I CSK 3548/22, Lex nr 3456157). 

     Sprawy o ubezwłasnowolnienie należą do właściwości sądów okręgowych.
Właściwy      jest     sąd     miejsca    zamieszkania   osoby,    której    dotyczy    wniosek
o ubezwłasnowolnienie, a w braku miejsca zamieszkania - sąd miejsca jej pobytu.
 
 Wyjaśnić trzeba, że wniosek o ubezwłasnowolnienie może zgłosić:
1) małżonek osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie;
2) jej krewni w linii prostej oraz rodzeństwo;
3) jej przedstawiciel ustawowy.
    Przy czym - krewni osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, nie mogą
zgłaszać tego wniosku, jeżeli osoba ta ma przedstawiciela ustawowego. Dodatkowo -
wniosek o ubezwłasnowolnienie częściowe można zgłosić już na rok przed dojściem
do pełnoletności osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie.
 
    Zgłoszenie wniosku musi być przemyślaną decyzją, albowiem zastrzeżenia wymaga,
że zgłaszający wniosek o ubezwłasnowolnienie w złej wierze lub lekkomyślnie, może
zostać ukarany karą grzywny.
 
    Dalej   wskazać   należy,    że uczestnikami postępowania o ubezwłasnowolnienie są
z mocy samego prawa prócz wnioskodawcy:
1) osoba, której dotyczy wniosek;
2) jej przedstawiciel ustawowy;
3) małżonek osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie.
 



 
 
     Dodać   wypada,    że    z    uwagi    na    charakter   sprawy - postępowanie toczy się
z udziałem prokuratora, zaś organizacje pozarządowe, do których zadań statutowych
należy ochrona praw osób niepełnosprawnych, udzielanie pomocy takim osobom lub
ochrona praw człowieka, mogą wstąpić do postępowania w każdym jego stadium.
   Osobę, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, należy wysłuchać
niezwłocznie     po   wszczęciu   postępowania;    wysłuchanie   powinno    odbyć    się
w obecności biegłego psychologa oraz - w zależności od stanu zdrowia osoby, która
ma być wysłuchana - biegłego lekarza psychiatry lub neurologa.

    Wskazać należy, że jeżeli wniosek o ubezwłasnowolnienie dotyczy osoby
pełnoletniej, sąd może na wniosek uczestnika postępowania lub z urzędu, przy
wszczęciu lub w toku postępowania, ustanowić dla niej doradcę tymczasowego, gdy
uzna to za konieczne dla ochrony jej osoby lub mienia.
        Doradcą tymczasowym należy ustanowić przede wszystkim małżonka, krewnego
lub inną osobę bliską, jeżeli nie stoi temu na przeszkodzie wzgląd na dobro osoby,
której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie. Osoba, dla której ustanowiono
doradcę    tymczasowego, ma ograniczoną zdolność do czynności prawnych na równi
z osobą ubezwłasnowolnioną częściowo.
       Postanowienie o ustanowieniu doradcy tymczasowego traci moc z chwilą, gdy:
1) wniosek o ubezwłasnowolnienie został prawomocnie oddalony lub odrzucony albo
postępowanie umorzono;
2) na skutek orzeczenia o ubezwłasnowolnieniu ustanowiony został opiekun lub
kurator.
      Co istotne - Sąd odwołuje doradcę tymczasowego, jeżeli ustała potrzeba dalszej
ochrony osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, lub jej mienia.
     O ustanowieniu lub odwołaniu doradcy tymczasowego należy z urzędu zawiadomić
sąd opiekuńczy.
 
    Wyjaśnienia wymaga, że jeżeli według wniosku ubezwłasnowolnienie ma być
orzeczone z powodu choroby psychicznej lub niedorozwoju umysłowego, sąd przed
zarządzeniem doręczenia wniosku zażąda, w wyznaczonym terminie, przedstawienia
świadectwa lekarskiego wydanego przez lekarza psychiatrę o stanie psychicznym
osoby,  której    dotyczy    wniosek     o     ubezwłasnowolnienie, lub opinii psychologa
o stopniu niepełnosprawności umysłowej tej osoby. Jeżeli ubezwłasnowolnienie ma
nastąpić z powodu pijaństwa, sąd żąda także przedstawienia zaświadczenia poradni
przeciwalkoholowej, a jeżeli ubezwłasnowolnienie ma nastąpić z powodu narkomanii
- zaświadczenia z poradni leczenia uzależnień.
 
 



      Podkreśla się, że może się zdarzyć, iż Sąd odrzuci wniosek o ubezwłasnowolnienie.
Sąd bowiem odrzuca wniosek o ubezwłasnowolnienie, jeżeli treść wniosku lub
dołączone do wniosku dokumenty nie uprawdopodobniają istnienia choroby
psychicznej, niedorozwoju umysłowego lub występowania innego rodzaju zaburzeń
psychicznych osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie albo w razie
niezłożenia żądanego świadectwa, opinii lub zaświadczenia, chyba że złożenie takich
dokumentów nie jest możliwe.
 
     Osoba, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, musi być zbadana przez
biegłego lekarza psychiatrę lub neurologa, a także psychologa. Opinia biegłego
wydania w sprawie - oprócz oceny stanu zdrowia psychicznego lub zaburzeń
psychicznych   albo   rozwoju      umysłowego     osoby,     której      dotyczy      wniosek
o ubezwłasnowolnienie, powinna zawierać umotywowaną ocenę zakresu jej zdolności
do samodzielnego kierowania swoim postępowaniem i prowadzenia swoich spraw,
uwzględniającą postępowanie i zachowanie się tej osoby.
       Wyjaśnić trzeba, że Sąd może - jeżeli na podstawie opinii dwóch biegłych lekarzy
uzna    to     za     niezbędne - zarządzić      oddanie    osoby,       której dotyczy wniosek
o ubezwłasnowolnienie, pod obserwację w zakładzie leczniczym na czas nie dłuższy
niż sześć tygodni. W wyjątkowych wypadkach sąd może termin ten przedłużyć do
trzech miesięcy.
      Postępowanie dowodowe powinno ustalić przede wszystkim stan zdrowia,
sytuację osobistą,     zawodową     i     majątkową  osoby,   której  dotyczy        wniosek
o ubezwłasnowolnienie, rodzaj spraw wymagających prowadzenia przez tę osobę
oraz sposób zaspokajania jej potrzeb życiowych.
 
       Podkreślić trzeba, że orzeczenie w przedmiocie ubezwłasnowolnienia może
zapaść tylko po przeprowadzeniu rozprawy.
 
        Sąd może zaniechać doręczenia pism sądowych, wezwania lub wysłuchania
osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, jeżeli uzna to za niecelowe ze
względu na stan zdrowia tej osoby, określony w opiniach biegłego lekarza psychiatry
lub neurologa oraz psychologa wydanych po przeprowadzeniu badania. Nie dotyczy
to wysłuchania, o którym mowa w art. 547. Na postanowienie sądu przysługuje
zażalenie. W wypadkach wskazanych w § 1 sąd orzekający, w celu ochrony w toku
postępowania praw osoby, której dotyczy wniosek o ubezwłasnowolnienie, ustanowi
kuratora, chyba że ma ona przedstawiciela ustawowego, który nie jest wnioskodawcą. 
         W postanowieniu o ubezwłasnowolnieniu sąd orzeka, czy ubezwłasnowolnienie
jest całkowite, czy też częściowe i z jakiego powodu zostaje orzeczone.
        Sąd, który orzekł ubezwłasnowolnienie, zarządza z urzędu przesłanie sądowi
opiekuńczemu odpisu prawomocnego postanowienia, którym orzekł
ubezwłasnowolnienie.


